
گ�روه اقتصادی: پس از تصمی��م نمایندگان مجلس در رد 
کلیات لایحه بودجه س��ال 1400 در جلس��ه روز سه شنبه 
هفته گذش��ته بهارس��تان، دولت اعلام کرد لایحه اصلاحی 
را به مجلس ارس��ال نمی کند. مجلس اما در واکنش به این 
اظهارات، دولت را مکلف به ارائه لایحه اصلاحی بودجه دانست 
و از برخورد قانونی با دولت در صورت تخطی از قانون خبر 
داد. پس از این اظهارات، محمود واعظی، رئیس دفتر روحانی 
با عقب نش��ینی از مواضع پیشین دولتی ها، اعلام کرد دولت 
در مهلت قانونی بودجه اصلاحی را به مجلس تقدیم خواهد 
کرد. با توجه به مهلت ۲ هفته ای دولت )تا اواخر بهمن ماه( 
ب��رای ارائه لایحه اصلاحی بودجه س��ال 1400 به مجلس، 
نماین��دگان تنها یک ماه فرصت برای تعیین تکلیف دخل و 
خرج کش��ور در س��ال آینده دارند و احتمال ارائه و تصویب 
یک بودجه چند دوازدهم بسیار بالاست. در چنین شرایطی 
به احتمال فراوان، کمیسیون تلفیق اصلاحات قبلی مصوب 
خود جز موارد اختلافی نظیر »حذف ارز 4۲00 تومانی« را 
مجددا در لایحه جدید اعمال کرده و برای تصویب به صحن 

مجلس ارسال می کند. 
پ��س از تصمیم نماین��دگان مجلس در رد کلیات لایحه 
بودجه س��ال 1400 در جلس��ه روز سه شنبه هفته گذشته 
بهارستان، حاشیه های بسیاری ایجاد شد. یکی از این حواشی، 
اختلاف میان دولت و مجلس درباره مقصد ارجاع بودجه رد 
ش��ده بود. پس از رد کلیات لایحه بودجه، دولت اعلام کرد 
آنچه رد شده مصوبه کمیسیون تلفیق بوده و بر همین اساس 
باید به کمیسیون تلفیق بازگردد و از همین رو دولت لایحه 
دیگری به مجلس ارائه نخواهد کرد. در مقابل اما مجلس اعلام 
کرد آنچه به رای گذاشته شد، لایحه دولت بوده و پس از رد 
کلیات آن، دولت باید لایحه جدیدی به مجلس ارائه کند. 

دولت بودجه اصلاحی ندهد، برخورد قانونی می کنیم ■
در همی��ن رابطه مع��اون قوانین مجلس گفت: اش��تباه 
نمایندگان دولت این است که به توضیحات رئیس مجلس 
در زم��ان رای گیری درب��اره بودجه و مفاد تبصره فوق الذکر 
و همچنین بند 4 ماده 18۲ توجه نکرده اند. بر اس��اس این 
مفاد و توضیحات، آنچه رای گیری شد کلیات بودجه است و 
بر اساس قانون اساسی بودجه باید توسط دولت ارائه شود. 
بهزاد پورسید تاکید کرد: در این شرایط که مجلس کلیات 
بودج��ه را رد کرده، ارائه مجدد لایحه بودجه تکلیف دولت 
است، مگر اینکه دولت تمایلی به اداره کشور در سال آینده 

بر اساس قانون بودجه نداشته باشد. 
وی ب��ا بیان اینکه دولت راه��ی ندارد جز اینکه یا لایحه 
مجدد ارائه کند یا لایحه چند دوازدهم برای اداره امور کشور 
بفرستد، درباره هرگونه رفتار غیرقانونی دولت هشدار داد و 
گفت: بدیهی اس��ت اگر دولت به تکالیف قانونی خود عمل 
نکند، مجلس شورای اسلامی بر اساس اختیارات قانونی خود 

تدابیر لازم را اتخاذ خواهد کرد.
 در مهلت قانونی، بودجه اصلاحی را می دهیم ■

کمتر از 48 ساعت پس از واکنش بهارستان به اظهارات 
دولتمردان مبنی بر امتناع از ارائه لایحه اصلاحی بودجه به 
مجل��س، رئیس دفتر روحانی از برنام��ه دولت برای تدوین 
بودج��ه اصلاحی و تقدیم آن به مجل��س در مهلت قانونی 

خبر داد. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری روز گذش��ته در گفت و گو با 
خبرگزاری دولت گفت:  دولت بر مبنای تعامل و مفاهمه به 
خواس��ت مجلس احترام گذاشته و برای اینکه مردم متضرر 
نشوند و اقتصاد کشور آسیب نبیند، ظرف زمان تعیین شده 

بودجه اصلاحی می دهد. 
محمود واعظی افزود:  اگر چه دولت معتقد است آنچه در 
صحن مجلس رد ش��د، گزارش کمیس��یون تلفیق از لایحه 
بودجه بوده و در چنین شرایطی قبلا رویه این بوده که گزارش 
برای اصلاح به کمیسیون بازگردد اما دولت بر مبنای تعامل 

و مفاهمه به خواس��ت مجلس احترام گذاشته و برای اینکه 
مردم متضرر نشوند و اقتصاد کشور آسیب نبیند، ظرف زمان 

تعیین شده اقدام می کند. 
وی اضافه کرد: ما بارها در جلسات خصوصی یا به صورت 
عمومی اعلام کرده بودیم که حاضریم در تعامل با نمایندگان 

محترم، نظرات و ملاحظات آنها را مورد توجه قرار دهیم.
واعظی تغییرات کمیسیون تلفیق در لایحه بودجه دولت 
را تغییردهنده ش��اکله کل��ی آن و مغایر با قانون، مصلحت 
اقتصاد کشور و همین طور مصلحت مجلس و دولت خواند و 
اضاف��ه کرد:  ما تغییرات به وجود آمده در بودجه را غیرقابل 
اجرا می دانس��تیم و به همین دلی��ل از نمایندگان مجلس 
تشکر می کنیم که در صحن علنی به آن رای منفی دادند. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری خاطرنش��ان کرد: با توجه به 
اینکه نمایندگان کلیات گزارش کمیس��یون تلفیق از لایحه 
بودج��ه را در صحن رد کردند، روی��ه مجلس - چنانکه در 
بودجه سال ۹8 تجربه کردیم- قبلا این بود که گزارش دوباره 
به کمیس��یون تلفیق ارجاع شود. با این حال مجلس اکنون 
قائل به رویه دیگری است و از دولت  طلب اصلاحیه می کند. 
وی افزود: با توجه به اینکه در جنگ اقتصادی هس��تیم 
و همانطور که رئیس جمهوری پیش از این بارها از ضرورت 
همگرایی و همبستگی کامل همه ارکان کشور برای پیروزی 
در این جنگ سخن گفته و به دلیل اینکه لایحه بودجه در 
حکمرانی، معیش��ت مردم و امور کشور بسیار حائز اهمیت 
و راهبردی اس��ت؛ حاضر نیس��تیم آن را به اختلاف نظرها و 
منازعات سیاسی گره بزنیم و بر همین اساس، طبق خواست 
مجل��س محترم، نظرات اصلاحی ارائه و تلاش خواهیم کرد 
با رویکرد مفاهمه، تا جایی که ش��اکله بودجه بهم نخورد و 

درآمدها واقعی و قابل اجرا باشد،  با مجلس تعامل کنیم.

 عملکرد جزیره ای
دلیل کمبود مرغ در استان ها

نایب رئیس کانون سراس��ری مرغداران گوش��تی در 
گفت وگ��و با صداوس��یما گفت: علت اینک��ه در برخی 
استان ها شاهد کمبود یا افزایش قیمت مرغ هستیم، این 
است که در استان هایی که مزیت تولید دارند به دلایلی 
به صورت جزیره ای تصمیم گیری و از خروج مرغ زنده و 
گرم جلوگیری می شود که این تصمیم، غیرمنطقی است 
و برخی استان ها را دچار کمبود و بحران می کند. حبیب 
اسدالله نژاد اضافه کرد: اگر این مشکل برطرف شود قطعا 
ش��اهد این کمبود نخواهیم بود، چرا که در تولید، هیچ 
کمبودی وجود ندارد و بر اساس برنامه ریزی ستاد تنظیم 
بازار، تولید گوشت مرغ در حال انجام است. وی با اشاره 
به اینکه در حال حاضر قیمت هر کیلو مرغ زنده 1۷ هزار 
توم��ان و مرغ گرم ۲4 هزار تومان در بازار اس��ت، گفت: 
علت اینکه این نرخ فراتر از قیمت مصوب است این است 
که پس از اینکه کارگروه تنظیم بازار قیمت هر کیلو مرغ 
را ۲0 هزار و 400 تومان اعلام کرد، شاهد این بودیم که 
همین کارگروه قیمت مؤلفه های تولید از جمله ذرت، سویا 
و جوجه یک روزه را افزایش داد. نایب رئیس کانون سراسری 
مرغداران گوشتی همچنین گفت: از سوی دیگر قیمت 
سایر مؤلفه های تولید مانند دارو و واکسن هم افزایش یافته 
که در مجموع این افزایش ها باعث شد مرغداران مجبور به 

ارائه محصول با قیمت فراتر از نرخ مصوب شوند. 

 انجام تشریفات گمرکی
 واکسن روسی کرونا در ۱۰ دقیقه

معاون فنی گمرک ایران گفت: تشریفات گمرکی ورود 
محموله واکسن کرونای روسی در 10 دقیقه انجام شده 
است. مهرداد جمال ارونقی درباره جزئیات ورود و ترخیص 
محموله واکسن روسی کرونا در پنجشنبه هفته گذشته، 
افزود: این محموله توسط شرکت هواپیمایی ماهان ساعت 
1۶ به فرودگاه امام خمینی)ره( رسید که حاوی 4 پالت 
واکسن »اسپوتنیک« ساخت کشور روسیه به وزن حدود 
۶40 کیلوگ��رم بود. وی اضافه ک��رد: با پیش بینی  های 
صورت گرفته و اهمیت شرایط خاص محموله واکسن، به 
محض ورود به فرودگاه، تشریفات گمرکی کالا در حداقل 
زم��ان ممکن و در پای پ��رواز انجام و محموله بلافاصله 
بارگیری و تحویل شد. ارونقی گفت: بعد از انجام تشریفات 
گمرکی، محموله ترخیص و تحویل نماینده هیات امنای 

صرفه جویی ارزی و نمایندگان وزارت بهداشت شد.

نامه رئیس کل بانک مرکزی به مدیرعامل بانک صادرات:
مزایده ملک مسکونی والدین شهدا 

در ازنا متوقف شود
در پی انتشار ویدئوی تظلم خواهی پدر و مادر ۳ شهید 
در شهر ازنا در فضای مجازی درباره مزایده ملک مسکونی 
آنها به دلیل بدهی بانکی، عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک 
مرک��زی در نامه ای به حجت الله صیدی، مدیرعامل بانک 
صادرات خواستار رسیدگی فوری به این موضوع شد. در این 
نامه آمده است: امروز )جمعه 1۷ بهمن ۹۹( ویدئویی را در 
فضای مجازی دیدم که پدر و مادر ۳ شهید سرافراز نسبت 
به مزایده ملک مسکونی خود به خاطر معوق شدن بدهی 
مربوط به یک شرکت تعاونی در شهر ازنا از طریق اجرائیات 

ثبت به مزایده گذاشته شده است. لطفاً دستور فرمایید:
اولاً- فوراً اجرای مزایده متوقف شود. 

ثانیاً- گزارش��ی از کم وکیف وام و محاسبات و اقدامات 
انجام گرفته به اینجانب ارسال شود. 

ثالثاً- دلجویی لازم از پدر و مادر گرانقدر شهدا به عمل آورند. 

 امیدواری هند به رفع محدودیت ها
و خرید دوباره نفت از ایران

مدیرعامل شرکت نفتی دولتی هندوستان پترولیوم 
پنجش��نبه هفته گذشته در یک کنفرانس خبری اعلام 
کرد: در صورتی که آمریکا تحریم های نفتی علیه ایران را 
کاهش دهد، پالایشگاه های هندی خرید نفت از این کشور 
را از سر می گیرند. طبق گزارش رویترز،  ام کی سورانا اظهار 
داشت: در حال حاضر این نگاه وجود دارد که دولت جدید 
آمریکا به ریاست جمهوری جو بایدن که چند روزی است 
سکان قدرت در آمریکا را به دست گرفته به دنبال راه حل 
سیاسی برای حل پرونده هسته ای ایران است. وی افزود: 
هند زمانی و پس از چین دومین خریدار نفت ایران بود 
اما از اواس��ط سال ۲01۹ و به خاطر فشار آمریکا، خرید 
نفت از این کشور را متوقف کرد. مدیرعامل شرکت نفتی 
دولتی هندوس��تان پترولیوم همچنین گفت: نفت ایران 
همواره در سبد وارداتی پالایشگاه های هندی قرار داشته و 
خوشحال می شویم که همگام با حل بحران، شاهد بازگشت 
این نفت به سبد خود باشیم. سورانا ادامه داد: پیش تر ایران 
امتیازه��ای خوبی در پرداخت و قیمت نفت خود می داد 
که باعث شده بود نسبت به دیگر فروشندگان، نفت ایران 

جذابیت بیشتری داشته باشد. 

درآمدزایی از خودروهای لوکس مناطق 
آزاد، پیشنهاد سازمان برنامه بود

عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1400 در گفت وگو با 
فارس، درباره اظهارنظر محمدباقر نوبخت در صحن علنی 
مجلس مبنی بر اینکه نمایندگان اجازه ورود خودروهای 
لوکس به کش��ور را داده اند، اظهار داش��ت: از ابتدا بحث 
واقعی ک��ردن درآمدهای دولت در بودجه 1400 مطرح 
بود و مجلس معتقد بود درآمدهای نفتی، درآمدهای قابل 
اتکا و پایداری نیست. به سازمان برنامه و بودجه پیشنهاد 
دادیم منابع درآمدی مختلفی که می تواند قابلیت اجرا برای 
افزایش درآمدهای دولت در سال 1400 داشته باشد را به 

مجلس پیشنهاد دهد. 
مجتبی رضاخواه تصریح کرد: موضوع افزایش درآمد 
دولت از محل ورود خودروهای لوکس پیشنهاد سازمان 
برنامه بوده اس��ت و متأسفانه عکس آن چیزی است که 
محمدباقر نوبخت، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه در صحن علنی مجلس عنوان کرد. این 
در حالی است که این عضو کابینه دولت حسن روحانی 
توپ را به زمین مجلس انداخت ولی این موضوع بخشی 
از پیشنهاد ات مکتوب سازمان برنامه و بودجه بوده است. 

اخبار

اقتصادی

رئیس دفتر روحانی از تدوین و ارسال لایحه اصلاحی بودجه سال ۱4۰۰ به مجلس در موعد قانونی خبر داد

اصلاح بودجه پس از هشدار مجلس
با توجه به فرصت ۲ هفته ای دولت برای تقدیم لایحه اصلاحی بودجه، مجلس تنها یک ماه برای اصلاح و تصویب بودجه سال ۱4۰۰ فرصت دارد

پیش بینی جهش مصرف بنزین کشور در سال ۱4۰۰
معاون وزیر نفت گفت: ما مهم ترین تأمین کننده بنزین کردستان عراق هستیم، به افغانستان و پاکستان نیز بنزین صادر می کنیم. اخیرا صادرات بنزین به آذربایجان، ارمنستان 
و گرجستان را آغاز کرده ایم و همچنین صادرات دریایی بنزین ما به مقصد بسیاری از کشورهای منطقه انجام می شود. علیرضا صادق آبادی افزود: پیش بینی من این است که 
متوسط مصرف بنزین در سال 1400 به ۹5 تا 100 میلیون لیتر در روز برسد. در صورت ادامه این روند، در سال 1401 ممکن است دوباره به واردکننده بنزین تبدیل شویم. 

شنبه ۱8 بهمن ۱399
وطن امروز     شماره 3۱4۱

گروه اقتصادی: 15 س��الی می شود به 
بهانه اجرای اصل 44 قانون اساس��ی 
و با هدف ارتقای کارایی بنگاه های اقتصادی، افزایش س��هم 
بخش خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی، کاستن از بار مالی 
و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های اقتصادی، گسترش 
مالکیت در سطح عموم مردم، بنگاه ها و مجموعه های دولتی 

به بخش خصوصی واگذار می شود. 
آمارها نشان می دهد از دهه 80 خورشیدی تا امروز حدود 
850 بنگاه و مجموعه دولتی به بخش خصوصی و تعاونی ها 
واگذار ش��ده است. از سرنوش��ت بسیاری از این مجموعه ها 
اطلاعی نیس��ت و س��ازمان خصوصی س��ازی و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی هم گزارش شفافی درباره تاثیر واگذاری این 
مجموعه ها به بخش خصوصی ارائه نداده اند و آماری مقایسه ای 
از رون��ق یا افت تولید و میزان اش��تغال زایی و... کارخانجات 
و ش��رکت هایی که به بخش خصوصی واگذار ش��دند، ارائه 
نمی کنند. با این حال، برگزاری اعتراضات گسترده کارگری و 
صنفی در مجموعه هایی که طی سال های گذشته به بخش 
خصوصی واگذار شدند، مهر تاییدی بر عملکرد منفی سازمان 
خصوصی سازی و وزارت امور اقتصادی و دارایی در اجرای اصل 
44 قانون اساسی است. هر چند این اصل نیاز به اصلاحات 
اساسی و بازنگری جدی دارد، اگر در جریان این واگذاری ها 
مطابق بندهای آن عمل می شد، شاید پروژه خصوصی سازی 

اینطور شکست نمی خورد. 
ش��رکت هپکو اراک، کش��ت و صنعت نیشکر هفت تپه، 
پالایشگاه نفت کرمانشاه، کشت و صنعت مغان، آلومینیوم 
المه��دی هرم��زگان، کش��ت و صنعت کارون خوزس��تان، 
ماشین سازی تبریز، کنتورسازی ایران، مجتمع گوشت اردبیل 
و... از جمله مجموعه هایی هستند که طی سالیان گذشته به 
بخش خصوصی واگذار شدند اما پروژه واگذاری آنها شکست 

خورده است. 
سرانجام تلخ هپکو؛ مشتی نمونه خروار  ■

اش��اره ای به سرانجام واگذاری ش��رکت هپکو، وضعیت 
نابس��امان واگذاری ها در کشور را تا حدودی آشکار می کند. 
روزگاری از این ش��رکت به عنوان بزرگ ترین کارخانه تولید 

ماش��ین آلات س��نگین )جرثقیل، کامیون، واگن ها و...( در 
خاورمیانه یاد می ش��د تا اینکه س��ال 85، نام آن به لیست 
مجتمع های تولیدی که قرار بود به بخش خصوصی واگذار 
شوند، اضافه شد. در این سال ها چندین بار مدیریت این شرکت 
تغییر کرد و از تولیدات آن بشدت کاسته شد، حتی مدیران 
آن به واردات تجهیزات چینی رو آوردند و هپکو را تبدیل به 

شرکتی مونتاژکار کردند. 
صرف  نظر از تخلفات در نحوه واگذاری و قیمت گذاری این 
مجموعه، بررسی ها نشان می دهد هپکو تا پیش از واگذاری 
بیش از 10 میلیارد تومان س��ود انباش��ته داشته است اما از 
زمانی که به بخش خصوصی واگذار ش��ده، تا س��ال ۹8 این 
شرکت هیچ سود انباشته ای نداشته و در عوض ۶1۳ میلیارد 
تومان زیان انباشته را شاهد بوده که نشان از واگذاری غلط و 

بی ضابطه این مجموعه دارد. 
در نهایت، پس از کش و قوس های فراوان اوایل س��ال ۹۷ 
حکم فس��خ قرارداد واگذاری هپکو صادر و از سوی سازمان 
خصوصی سازی اعلام شد که کارفرمای این شرکت از مدیریت 
آن استعفا کرده است. بعد از آن هم موضوع واگذاری هپکو 

مجددا مطرح ش��د و باز هم مخالفت های بسیاری به دنبال 
داش��ت، چرا که واگذاری های پیشین این شرکت به بخش 
خصوصی عایدی ای برای این مجموعه نداشت و با سوءاستفاده 
از نام این شرکت، وام های بسیاری از سوی کارفرمایان قبلی آن 
اخذ شد که این وام ها هم در هپکو هزینه نشد و فقط باعث 

بدهی میلیاردی آن به بانک ها شد. 
ماجرای واگذاری هپکو همچنان ادامه داشت و زمزمه هایی 
از واگذاری آن به ایمیدرو و حتی س��ازمان تامین اجتماعی 
)شستا( بابت بدهی دولت به وزارت کار به گوش می رسید. 

ح��الا هم ۶ ماهی از واگذاری 55 درصد س��هام هپکو به 
سازمان تامین  اجتماعی گذشته و شنیده ها حاکی از فروش 
باقیمانده سهام دولتی شرکت است. به موجب خصوصی سازی 
غلطی که در هپکو شد، این مجموعه در حال حاضر قریب 
به 1۲00 میلیارد تومان بدهی دارد که بیش از ۷00 میلیارد 

تومان از این مبلغ مربوط به بانک تجارت است. 
هنوز مشخص نیست مابقی سهام شرکت به کدام بخش ها 
واگذار می ش��ود اما آنچه مسلم است، واگذاری این سهم ها 
آین��ده هپک��و را تحت تاثیر قرار خواه��د داد و قطعا قصد 

دولت از انجام آن، فقط و فقط پرداخت بدهی های خود به 
س��ازمان ها و نهادهای دولتی است و به فکر حل مشکلات 

این شرکت نیست. 
آنچه مسلم است، رونق دوباره هپکو نیاز به حمایت دولت 
دارد و لازم است دولتی ها عزمی جدی برای جبران زیان هایی 
که خصوصی سازی بر سر این شرکت آورده، داشته باشند. با 
این حال، دولت اقدام به مطرح کردن بحث تهاتر بدهی های 
بانکی و نبود س��رمایه در گردش کرده و حتی شنیده شده 
درباره تقاضای تهاتر بدهی های بانکی این مجموعه، مذاکراتی 
بین رئیس س��ازمان تامین اجتماعی و اسحاق جهانگیری، 
معاون اول رئیس جمهور انجام شده و ۲1 دی ماه سال جاری 
هم جلسه ای با موضوع بررسی راه های تهاتر بدهی های هپکو 
با حضور استاندار مرکزی، یکی از اعضای هیأت مدیره هپکو و 
محمد شریعتمداری، وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی برگزار 

شده است. 
طبق گفته های علی اکبر کریمی، عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی که در جلسه مذکور حضور 
داش��ته، وزیر کار دستور لازم را برای تسریع در روند اجرایی 
موضوع تهاتر بدهی های هپکو صادر کرده و در این جلسه برای 
تامین مالی قراردادهایی که هپکو منعقد کرده، تصمیم گیری و 
مقرر شد به منظور تقویت و رونق تولید این شرکت، ۷0 میلیارد 
تومان از بانک رفاه تامین و از طریق سازمان تامین اجتماعی به 

شرکت هپکو پرداخت شود. 
به گفته عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی، این مبلغ به عنوان سرمایه در گردش می تواند 
برای خرید تجهیزات و پروژه های در دس��ت اقدام هپکو 
اس��تفاده شود و از طریق آن، مشکلات مربوط به حقوق 
کارگ��ران هم حل ش��ود؛ همچنین حق��وق آذرماه تمام 
کارگ��ران و حقوق آبان ماه بخش��ی از آنان از طریق این 
مبلغ پرداخت می شود تا شاید شرایط مالی هپکو با این 

تغییر و تحولات بهبود یابد. 
لازم به ذکر است در حال حاضر اصلی ترین مانع بر سر راه 
رونق تولید در هپکو، بدهی های بانکی این شرکت است و با 
رفع این بدهی ها، تولید در این مجموعه شتاب خواهد گرفت.

»وطن امروز« از آخرین پیشرفت ها در موضوع حل و فصل بدهی های شرکت هپکو گزارش می دهد

هپکو در اتاق احیا
گزارش
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